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قالیباف، رئیس مجلس گفت: در برنامه هفتم تلاش 
بر این است که اعتبار نامه بانکی نقدی به اعتباری 
تبدیل شود و هیچ پولی بدون کنترل حساب خزانه 

جا به جا نشود.
محمدباقر قالیباف در مراسم رونمایی از گزارش تفریق بودجه 
سال ۱۴۰۱ با اشاره به اهمیت جایگاه دیوان محاسبات گفت: 
دیوان محاسبات جراحی های عمیق و دقیق را بر امور کاری خود 
انجام می دهد. وقتی بحث مدیریت بودجه، هزینه و حسابرسی 
را مطرح می کنیم باید دقت  لازم را داشــته باشــیم و فرآیند 

هوشمندسازی در اینجا به ما کمک می کند.
وی افزود: ما به راحتی می توانیم بر بودجه تسلط داشته باشیم 
و کشور را از یک گیجی در حوزه بودجه و پولی و بانکی نجات 
دهیم. دیوان محاسبات نقش سلسله اعصاب را دارد که پیغام را 
به درستی و به جا به مغز برساند. دو تصمیم است که ما می توانیم 
در یک سال صفر تا صد آن را انجام دهیم. ابتدا اینکه در کشور 
نباید بگذاریم در حساب های تجاری پولی از پول های بیت المال 
بماند. باید همه اعتبارات به حساب های خزانه واریز شود یعنی 

واریز پول به حساب های تجاری را باید تخلف قطعی محسوب 
کنیم و موضــوع دوم اینکه پول ها را به جای نقدی، اعتباری 
منتقل کنیم. یعنی تا به مصرف کننده نهایی نرسیده نباید پولی 
به معنای الِ سی )اعتبار نامه بانکی( نقدی واریز یا جا به جا کنیم.

رئیس مجلس عنوان کرد: یکی از اشــکالات این است که 
همین ۳ درصد تنخواه گردان دولت نیز بعضی وقت ها جوابگو 
نیســت و این سبب می شود که پایه پولی به شدت بالا رود و 
اینجا تکالیف دولت باعث می شود که بانک های عامل از بانک 
مرکزی استقراض کنند. باید بدانیم که در زمان بودجه نویسی؛ 

بودجه را برای مردم می نویسیم و اثر آن برای مردم باید باشد.
به گزارش بازار، وی گفت: من در این ۴ سال خدمت نتوانستم 
از ظرفیت بالای دیوان محاســبات استفاده کنم که یکی از 
غصه های من به عنوان یک مدیر همین است. من به عنوان 
خدمتگزار و نماینــده مردم در مجلس جایی هم که اطلاعی 
دارم براســاس تجربه و تلاشی است که خودم می کنم. اصل 
۵۵ می گوید همه مردم باید درباره بودجه بدانند و موضوع مهم 
بودجه را باید ساده سازی کنیم که مثلا برای یک دانشجو که 

تخصص نداشته باشد هم قابل فهم باشد. یعنی شفاف و ساده 
بیان شود. یک امر مهم را باید به زبان ساده بگویید که عموم 

مردم متوجه شوند.
رئیس مجلس تصریح کرد: باید یک روشی درست کنیم که 

بودجه و ظرفیت های استفاده از آن شفاف، ساده و روان باشد.
وی گفت: امروز کشور و انقلاب و نظام ما باید مسیر خود را 
پر قدرت پیش ببرد. باور من این اســت که برای ما و انقلاب 
ما، تقســیم کردن تهدید و فرصت کار غلطی است. ما تهدید 
نداریم. هرچه داریم فرصت اســت. فرصت ها به دودســته با 
ریسک و بدون ریسک تقسیم می شود. ما نیازمند حرکت های 
جهشی هستیم که در فرصت های معمولی اتفاق نمی افتد و 
در فرصت های با ریســک با شجاعت؛ درایت و گذشت انجام 
می شود. قالیباف افزود: قانون را باید درست کنیم. در برنامه هفتم 
هم داریم تلاش می کنیم که ال سی نقدی را جمع کنیم و همه 
را اعتباری کنیم و هیچ انتقال وجهی خارج از حســاب کنترل 
خزانه نباید باشد و این اعتبار جایی به نقدینگی تبدیل می شود 

که آن، مصرف کننده نهایی است.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

هیچ پولی نباید خارج از کنترل خزانه جا به جا شود

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

هر کسی ارز دارد خودرو وارد کند
عباس پور گفت: آنچه در قانون مطرح شده بحث وارد کردن 
خودرو است به این ترتیب که هرکسی ارز وارد کردن خودرو را 

داشته باشد، می تواند خودرو وارد کند.
همزمان با اعلام خبر آزاد شدن واردات خودرو بود که سازمان توسعه و تجارت 
پیش شرط های لازم برای واردات خودرو را مطرح کرد. شرایطی که دامنه آن از 
حساب بانکی ۲۰ هزار یورویی تا انتقال فناوری به کشور از طریق واردات خودرو 
گسترده بود. در میان شرط های که این سازمان برای واردات خودرو گذاشته 
بود شرط اسقاط خودرو بیش از همه سروصدا به پا کرد. به عبارت دیگر یکی 
از بندهای واردات خودرو به این ترتیب بود که هر واردکننده جهت واردات ۲ 

دستگاه خودروی کارکرده باید یک مجوز اسقاط در دست داشته باشد.
پس از اعلام این شرط سازمان توسعه و تجارت، بازار خودروهای اسقاطی 
داغ شــد تا جایی که قیمت خودروهایی که بیش از نیــم قرن از عمر آنها 
می گذرد در یک قدمی میلیاردی شــدن قرار گرفتند چنانچه در میان آگهی 
فروش خودروهای اسقاطی پیکان ۵۰۰ میلیون تومانی هم به چشم می خورد. 
قیمت های چند صد میلیونی واکنش مشهدی شریف، رئیس انجمن اسقاط 
خودروهای فرســوده را به همراه داشت چنانچه مشهدی شریف اعلام کرد 
قیمت واقعی لاشــه خودرو ۱۲ تا ۱۵ میلیون تومان است که در مجموع با 
گواهی اسقاط حدود ۴۵ میلیون تومان می شود.واکنش ها نسبت به قیمت های 
نجومی خودروهای اســقاطی به انجمن مربوطه محدود نشد کما اینکه در 
نهایت ستاد اسقاط خودرو های فرسوده با اعلام این خبر که » گواهی اسقاط از 
سال های گذشته در سبد مراکز اسقاط انباشت شده که پاسخگوی نیاز واردات 

و تولیدکنندگان داخلی خودرو است.« به صراحت گفت متقاضیان هیچ نیازی 
به داشتن خودرو فرسوده به نام خود ندارند و برای تمام واردکنندگان خودرو اعم 
از حقیقی و حقوقی گواهی اسقاط تخصیص داده خواهد شد. در میان اصرار 
نهادهای مرتبط با خودرو درباره اینکه برای واردات خودرو نیاز به اسقاط نیست، 
وزارت صمت با بیان اینکه برای وارد کردن خودرو نیازی به اســقاط خودرو 

نیست، اتمام حجت کرد.
هر چند دولت با ورود به مسئله مجوز اسقاط خودرو برای واردات، به نوعی این 
شرط واردات خودرو را حذف کرد اما با این وجود چنین سوالی می شود که اصل 

اجرای خودروهای اسقاطی چه عواید و یا خسارتی به کشور وارد خواهد کرد؟
اجرای طرح خودروهای اسقاطی تأثیر مثبتی بر اقتصاد کشور 

دارد
در پاســخ به این پرسش روح الله عباس پور، سخنگوی کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس شورای اسلامی در گفتگو با گسترش نیوز ضمن ارزیابی اعمال 
شرط فروش خودروهای اســقاطی برای دریافت خودروهای خارجی گفت:  
یکی از عواملی که منجر به آلودگی هوا مخصوصاً در کلان شهرها می شود، 
خودروهای اسقاطی هستند که هوای پاک کشور را مورد تهدید قرار می دهند. 
در حقیقت وقتی خودروهای اســقاطی از رده خارج شوند و خودروی خارجی 

جایگزین آن شود، می تواند تاثیر مثبتی بر کشور داشته باشد.
او افــزود: وقتی برای صاحبان خودروی اســقاطی امتیازی در نظر گرفته 
می شود که به واسطه آن می تواند خودرو وارد کند، دستاورد اقتصادی خوبی 
هم برای خود آن فرد می تواند محســوب شود چرا که خودروهای اسقاطی، 

خودروهایی هستند که آن طور که باید و شاید قابل استفاده نیستند اما جایگزین 
آن خودروهای خارجی کارکرده هایی است که قیمت پایین تری دارد و می تواند 
برای این دارندگان خودرو مفید باشد.عباس پور همچنین تصریح کرد: از طرف 
دیگر اگر خودروهای داخلی جایگزین خودروهای اسقاطی باشند، ناوگان حمل 
و نقل کشور نوســازی می شود و وقتی این اقدام صورت بگیرد تاثیر مثبتی 
می تواند داشته باشد. به این صورت که آرامش و امنیت سرنشینان را فراهم کند. 
در مجموع طرح جایگزینی خودروهای وارداتی به جای خودروهای اسقاطی 
می تواند دستاورد خوبی داشته باشد.این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
ضمن اشاره به افزایش قیمت خودروهای اسقاطی در بازار بعد از طرح جایگزینی 
خودروهای اسقاطی با خودروهای وارداتی، اظهار کرد: طبق قیمت گذاری که 
روز شنبه انجام شد قیمت ها حدود ۳۵ الی ۴۰ میلیون تومان بود اما از آنجایی که 

شرایط جایگزینی فراهم شده، برای صاحب خودروی اسقاطی ظرفیت اقتصادی 
بهتری به وجود می آید.

در بودجه مشکلی در مورد واردات خودرو وجود ندارد
عباس پور در توضیح ایجاد ظرفیت اقتصــادی برای صاحبان خودروهای 
اســقاطی ادامه داد: منظور این اســت که صاحب خودروی اسقاطی متوجه 
می شود وقتی این خودرو را اسقاط می کند. خودروی بهتری وارد می کند، در 
بازار شــرایط بهتری فراهم می شود و همین باعث می شود که برخی همین 
خودروهای اسقاطی را بخرند.این نماینده مجلس شورای اسلامی در واکنش 
به اینکه بسیاری بر این باور هستند که جهش قیمت خودروهای اسقاطی از 
۳۰ میلیون تومان به ۳۰۰ میلیون که یکی از نتایج طرح جایگزینی خودروهای 
اسقاطی است، در مجموع قیمت خودروهای وارداتی که میلیارد تومانی است، 
رقمی محسوب نمی شود، خاطرنشان کرد: آنچه در قانون مطرح شده بحث وارد 
کردن خودرو است به این ترتیب که هرکسی ارز وارد برای واردات خودرو داشته 
باشد، می تواند خودرو وارد کند. لذا یک نفر با شرایط اسقاط خودرو وارد می کند 
و دیگری با روش غیراسقاط. کما اینکه در بودجه سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ و 
این اواخر که بحث خوردوهای کارکرده مطرح شــده بود، در مورد واردات آن 
مشکلاتی وجود ندارد، مخصوصاً اینکه قید و بندهای واردات خودرو کمتر شده 

است. اخیراً هم وزیر صمت اعلام کرد هر کسی ارز دارد خودرو وارد کند.
عباس پور در پاسخ به اینکه بنابراین هر فردی اعم از حقیقی و حقوقی می تواند 
خودرو وارد کند، یادآور شــد: بله، همه افراد اعم از حقیقی و حقوقی می توانند 

خودرو وارد کنند و هیچ مانعی در این زمینه وجود ندارد.

طی نامه ای از دفتر برنامه ریزی مقررات واردات و صادرات وزارت صمت به دفتر فناوری داده و امنیت فضای مجازی؛

 واردات خودروهای کارکرده از تایید سازمان استاندارد و محیط زیست معاف شد
طی نامه ای که از دفتر برنامه ریزی مقررات واردات و صادرات 
وزارت صمت به دفتر فنــاوری داده و امنیت فضای مجازی 
نوشته شده، ضوابط اجرایی جدیدی برای قانون بودجه واردات 

خودروهای کارکرده اعلام شده است.
  در آیین نامه اجرایی بند ص تبصره 7 قانون بودجه سال ۱۴۰۲ آمده است 
خودروهای وارداتی بر اساس این بند می توانند به صورت نو و کارکرده )کمتر 

از ۵ سال( ثبت ســفارش شوند و برای سفارش گذاری و واردات خودروهای 
کارکرده نیاز به دریافت تاییدیه سازمان ملی استاندارد، سازمان محیط زیست و 
کمیسیون ماده ۱ سازمان توسعه تجارت نیز وجود ندارد این درحالی است که 
خودروهای نو مکلف به دریافت تمامی این تاییدیه ها خواهند بود.در ادامه این 
آیین نامه آمده است که شبکه خدمات پس از فروش کالاهایی که از محل این 

بند ثبت می شوند باید مورد تایید وزارت صمت باشد.

علاوه بر این، بررســی و صدور مجوزهای فنی در حوزه خودرو های درون 
شهری به شــهرداری و در خودروهای برون شــهری به سازمان راهداری 
ارجاع داده خواهد شــد.به گزارش تجارت نیوز،تا اطلاع ثانوی محل تامین 
ارز برای واردات خودرو به عهده خود وارد کننده گذاشــته شــده اســت که 
 یــا از ارز صادراتی خود و یا از ارز صادراتی دیگران باید برای ثبت ســفارش

 استفاده کند.

برای کد تعرفه های مشــمول دو فیلد جدید دارای قبض انبار قبل و بعد از 
۱۴۰۲ قرار داده شــده که قبل از ۱۴۰۲ از بررســی سقف رتبه بندی معاف 
هســتند ولی ۱۴۰۲ و بعد از آن مشــمول بررسی سقف رتبه بندی خواهند 
بود.شــایان ذکر است امکان ثبت ســفارش با دو فیلد قبل و بعد از ۱۴۰۲ 
 در یک پرونده وجود ندارد و بررســی تاریخ قبوض به گمرک ایران ســپرده

 شده است.

دیدار وزیر خارجه بورکینافاسو با رئیس جمهور؛
 رئیسی: مقاومت کشورهای آفریقایی 

مقابل استعمار نشانه بیداری و هوشیاری آنان است
رئیس جمهور فعال شدن کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و 
بورکینافاسو را در تسهیل و تسریع تبادل ظرفیت های متقابل و ارتقای سطح 
روابط و گسترش همکاری ها موثر دانست و آمادگی جمهوری اسلامی ایران 
را برای انتقال تجارب و دستاوردهای خود به کشورهای دوست به خصوص در 

آفریقا را اعلام کرد.
سید ابراهیم رئیسی پیش از ظهر دیروز در دیدار خانم »اولویا روامبا« وزیر امور خارجه بورکینافاسو 
با اشــاره به روابط خوب ایران پس از پیروزی انقلاب اسلامی با عموم کشورهای آفریقایی از 
ایســتادگی و مقاومت کشورهای آفریقایی در مقابل جریان استعمار و تروریسم تمجید کرد و 
آن را نشــانه بیداری، هوشیاری و تشخیص دقیق نیازهای روز از سوی این کشورها دانست.

رئیس جمهور فعال شدن کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی دو کشور را در تسهیل و 
تسریع تبادل ظرفیت های متقابل و ارتقای سطح روابط و گسترش همکاری ها موثر دانست و 
آمادگی جمهوری اسلامی ایران را برای انتقال تجارب و دستاوردهای خود به کشورهای دوست 
ه خصوص در آفریقا را اعلام کرد.به گزارش ایلنا، »اولویا روامبا« وزیر امور خارجه بورکینافاسو 
نیز در این دیدار با بیان اینکه کشورهای آفریقایی و از جمله بورکینافاسو از ایستادگی و مقاومت 
انقلاب اسلامی مقابل استکبار و نظام سلطه الهام می گیرند، افزود: مهمترین دستور کار ما فعال 
کردن محورهای همکاری با ایران خواهد بود.وزیر امور خارجه بورکینافاسو، جمهوری اسلامی 
ایران را دوست و برادر کشورش دانست و گفت علاقمند به تقویت همکاری های متقابل هستیم.

فرشاد مومنی مدعی شد:
 از هر 3 ایرانی یک نفر گرفتار فقر مطلق!

فرشاد مومنی می گوید از هر سه ایرانی یک نفر گرفتار فقر مطلق است. ضمن 
اینکه دوره زمانی 2 برابر شدن جمعیت فقیر به کمتر از سه سال رسیده است.
آدرس غلــط دادن و طرح ادعاهای پوچ در مورد وضعیت شــاخص های اقتصادی صدای 
اقتصاددانان را بلند کرده است. آنها بر این باورند که برای ارائه داده های دستکاری شده در سطح 
برخی مقامات کشور مسابقه برگزار شده است. این موضع دولتمردان به ویژه در ارتباط با شاخص 
فقر به مراتب بیشتر از بخش های دیگر سروصدا به پا کرده؛ فردی می گوید دستور می دهم ۱۴ 
روزه فقر مطلق کاهش یابد، دیگری می گوید، شد!! همین اظهار نظرها با واکنش های تندی 
همراه شده است.پیشتر حسین راغفر، اقتصاددان وابسته به موسسه دین و اقتصاد درباره سقوط 
طبقه متوسط به »مادون طبقه« هشدار داده بود. مادون طبقه هم به معنای گروهی است که در 
جامعه از خلق شغل عقیم شده  است.حالا رئیس موسسه دین و اقتصاد هم به موضوع فقر پرداخته 
و اطلاعات مهم و قابل تاملی در این باره ارائه کرده است. فرشاد مومنی می گوید از هر سه ایرانی 
یک نفر گرفتار فقر مطلق است. ضمن اینکه دوره زمانی ۲ برابر شدن فقر به کمتر از سه سال 

رسیده است. مومنی نجات دهنده مردم از فقر را ایجاد اشتغال باکیفیت می داند.
دوره زمانی 2 برابر شدن جمعیت فقیر کاهش یافت

مومنی با بیان اینکه با کمال تاسف، ادعاهایی که با عنوان رفع فقر و ایجاد اشتغال و از این 
قبیل مسائل مطرح می شود، جزو بزرگترین خطاها و خیانت هایی است که به دین خدا، مملکت، 
مردم و به ویژه محرومان و مستضعفان صورت می گیرد! گفت: این اظهارات در شرایطی مطرح 
می شود که برای اولین بار در تاریخ اقتصادی ۱۰۰ساله گذشته ایران، دوره زمانی ۲ برابر شدن 

اندازه جمعیت فقیر در ایران، به کمتر از سه سال رسیده است!
روند شکاف فقر نگران کننده تر شده است

به گزارش تجارت نیوز، این اســتاد دانشگاه با بیان اینکه در حال تجربه ابعاد بی سابقه ای از 
روندهای نگران کننده تر شکاف فقر، یعنی افزایش روزافزون فاصله درآمد فقرا با خط فقر هستیم، 
ادامه داد: مستندات و گزارش های رسمی در این زمینه وجود دارد. با این شرایط، روشن نیست که 
چگونه افرادی به نام دستگاه هایی حرف هایی می زنند که معلوم نیست این افراد با چه سیستمی 

گزینش می شوند و چه صلاحیتی برای آنها قائل هستند!
کاهش فاصله غیرفقرا از خط فقر

به گزارش جماران، وی با بیان اینکه همچنین با روند بسیار نگران کننده کاهش فاصله غیرفقرا 
از خط فقر نیز روبه رو هستیم، توضیح داد: بی سابقه ترین ابعاد تجربه شده از سقوط طبقه متوسط 
درآمدی در این ســال ها رخ داده اســت؛ اما با این حال نه فهمی از توسعه بروز داده می شود و 
نه دغدغه ای نشــان می دهند. باید توسعه را بفهمند تا منزلت طبقه متوسط درآمدی را درک 
کنند. در شرایطی که ما در حال تجریه این واقعیت ها هستیم، بیان این سخنان تلخ و غم انگیز، 

شگفت انگیزتر می شود!
ادعاهای اشتغال پوچ و گزاف است

مومنی با اشــاره به ادعاهای پوچ و گزافی که راجع به اشتغال مطرح می شود، گفت: به آنها 
که با این حرف های پوچ و توخالی، از مسائل سرنوشت ساز حساسیت زدایی می کنند، می گویم 
به گزارش های رســمی انتشار یافته توسط مرکز آمار ایران نگاه کنید!از آنجا که در مناسبات 
فاسد رانتی، پشت به کیفیت و توسعه داشته ایم، اشتغال ما قادر به برطرف کردن فقر نیست. 
گزارش های رســمی مرکز آمار عنوان می کند که 89 درصد فقرای ایران را شــاغلان سابق، 
بازنشستگان سابق و شاغلان فعلی، تشکیل می دهند. مومنی در آخر راه نجات مردم از فقر و 

فلاکت را ایجاد اشتغال باکیفیت دانست.

جمع آوری نذورات شهروندان در پویش »نذر اربعین«
جزییات جمع آوری نذورات شهروندان در پویش 
»نذر اربعین« از ســوی سازمان فرهنگی هنری 

شهرداری تهران اعلام شد.
 به گزارش »امروز« به نقل از پایگاه خبری تحلیلی فرهنگ 
و هنر، در این پویش که با هدف رساندن نذورات به جاماندگان 
و عزاداران حســینی در مسیر پیاده روی اربعین شهر تهران 
طراحی شده است، علاقمندان می توانند با مراجعه به یکی 
از فرهنگسراها یا خانه های فرهنگ در مناطق ۲۲گانه شهر 

تهران، نذورات خود را جهت توزیع در موکب های مشخص شده تحویل دهند. همچنین شماره کارت 
۵۰۴7۰۶۱۰9۰۱9۳7۳7 جهت واریز نذورات بصورت وجوه نقدی اعلام شده است.در بخش دیگری از 
این پویش، مردم می توانند بصورت فردی و یا خانوادگی به هیئات و موکب دارارن متصل شوند و در امر 
پذیرایی از عزاداران و جاماندگان اربعین حســینی شهر تهران به موکب داران کمک کنند.علاقمندان 
جهت پیوستن به پویش »نذر اربعین« تا ۱۴ شهریور ماه به فرهنگسرا ها و یا خانه های فرهنگ  شهر 
تهران مراجعه کنند و برای کسب اطلاعات بیشتر با شماره ۱8۳7 تماس گیرند.»لشکر حسین)ع(«، 
آیین پیاده روی جاماندگان و عزاداران اربعین حسینی شهر تهران چهارشنبه ۱۵ شهریور ماه پـس از نمـاز 
صبـح بـا قرائـت زیـارت شـریف اربعیـن از میدان آئینی امام حسین)ع( به سمت حرم حضرت عبدالعظیم 

حسنی)ع( آغاز می شود.

وقت خرید طلا شد
بذرافشان گفت: تا پایان ماه صفر نوسان خاصی را در بازار طلا متصور نیستم.

 نادر بذرافشان، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان و سازندگان طلا تهران در گفت وگو با تیتر کوتاه 
بیان کرد: در این روزها بازار طلا به ثباتی نسبی رسیده است. این بازار از ابتدای سال ۶-8 درصد 
روند کاهشی قیمت و تقاضا را تجربه کرد همچنین باید گفت در ماه های ابتدای امسال نسبت به 
ادوار گذشته شرایط خاصی و رکودی در بازار و صنعت طلا حاکم شده است که واحدهای تولیدی 
و توزیعی را دچار آسیب کرد. مخصوصاً واحدهای تولیدی را دچار مشکل کرد که موجب شد این 
واحدها با بحران هزینه دست وپنجه نرم کنند، البته که امید است با اتمام ماه صفر رونق به این 
بازار بازگردد. بخشی از این رکود ناشی از هم زمانی شروع سال با ماه رمضان بود و بخش دیگر 
هم ناشی از خبرهای سیاسی و اقتصادی بود. از طرفی تا پایان ماه صفر نوسان خاصی را در بازار 
طلا متصور نیستم. وی ادامه داد: همچنین احیای برجام، آزادی مبالغ بلوکه شده و ثبت نام خودرو 
هم کاهش قیمت را در بازار طلا به همراه داشت؛ کاهش قیمت ها منجر به صبوری مردم شد 
این صبوری حرکت مطلوب در بازار طلا را کند کرد و با گذر زمان هم این کاهش تقاضا و رکود 
تشدید شد. در ماه محرم و صفر هم شرایط بحرانی ابتدای سال و تابه حال را سرعت بخشید که 

در نهایت تنها یک ماه از ابتدای سال تابه حال شرایط بازار مطلوب بود.
 بذرافشان با اشاره به ادامه دار نبودن روند کاهشی در بازار طلا افزود: در جامعه شبه ای وجود دارد 
که آیا روند کاهشی که از ابتدای سال شاهد آن بودیم ادامه خواهد یافت که معتقدم )نه تنها من 
بسیاری دیگر از کارشناسان و تحلیلگران در حوزه طلا و مسکوکات بر همین باورند( خیر باتوجه به 
کاهش نسبی که دیده شد الان بعد از کاهش های ۵-۶ ماه گذشته قیمت ها به نقاط خوبی رسیده 
همچنین شرایط برای انجام مبادلات مطلوب است. هم وطنان نباید در انتظار ریزش باشند و زمانی 
که تصمیم بر خرید مصنوعات طلا و سکه دارند درنگ نکنند؛ چراکه قیمت ها در ثبات نسبی 
خوبی قرار دارد. رئیس اتحادیه صنف فروشندگان و سازندگان طلا تهران در پاسخ به اینکه بهترین 
گزینه برای سرمایه گذاری در بازار طلا چیست، اظهار کرد: این موضوع به سلیقه و نوع نگاه فرد باز 
می گردد. افراد باید به نیاز خود رجوع کنند و اگر دید سرمایه گذاری دارند باید مصنوعاتی را که اجرت 
کمتری در ساخت دارند را انتخاب کنند؛ چراکه حداقل و حداکثر اجرت در مصنوعات طلا وجود 
دارد؛ بنابراین این موضوع کاملًا به سلیقه و نگاه فرد از خرید طلا باز می گردد که طلای کم اجرت 
با کمترین و قدیمی ترین مدل یا حداکثر اجرت را با مد روز و بیشترین زمان برای ساخت استفاده 
کند. در حداقل اجرت دیدگاه سرمایه گذاری است؛ اما در حداکثر دیدگاه استفاده برای آراستگی 
است. وی سخنان خود را چنین پایان داد: با آزادسازی فروش و واردات شمش شرکت های که 
مشغول صادرات هستند این امکان را دارند که در قبال بازگشت ارز شمش طلا وارد کنند. با این 
فرایند مشکلات کارگاه های تولید در حصول شمش مرتفع می شود و واحدهای تولیدی مشکل 

شمش نخواهند داشت البته که همچنان تقاضا در صنعت طلا با مشکل مواجه شده است.

اخبار کوتاه 

ذینفع شدن سیستم بانکی در نهضت ملی مسکن نتیجه می دهد؟کنعانی در نشست خبری:

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: سند سپتامبر سند جدیدی 
به شمار نمی رود و همان روند مذاکرات ایران و ۱+۴ بوده است.

 ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در پاسخ به سوالی در 
خصوص سند سپتامبر که از ســوی وزیر امور خارجه مطرح شده است، گفت: 
موضوع را در رســانه ها دیدم و شاهد بعضی تحلیل ها و تفسیرهای مختلف در 
این زمینه بودیم. ادبیات جناب آقای وزیر در گفتگوی انجام شــده کاملًا روشن 
و واضح بوده اســت.وی افزود: ســند سپتامبر سند جدیدی به شمار نمی رود در 
واقع همان روند مذاکرات ایران و ۴+۱ بوده اســت. آخرین پیش نویس مذاکرات 
برجامی در چهارچوب برجام در ســپتامبر سال ۲۰۲۲ میلادی یا شهریور ۱۴۰۱ 
آماده جمع بندی و بازگشت همه طرف ها به توافق برجام بود.سخنگوی وزارت 
امور خارجه کشورمان تصریح کرد: اما دولت آمریکا و شرکای اروپایی آن در یک 
محاسبه غلط با نگاه به اغتشاشات داخلی ایران و سرمایه گذاری در این اغتشاشات 
و همچنین با نیم نگاهی به تحولات اوکراین در آن مقطع با فرصت سوزی و از 
میان بردن یک فرصت از نهایی کردن آن روند مذاکرات و جمع بندی آن سر باز 
زدند.وی افزود: بار دیگر نشان دادن از اراده سیاسی و حقیقی لازم برای بازگشت 
همه طرف ها به توافق برخوردار نیستند و مایل نیستند تعهدات خود را انجام دهند.

کنعانی تصریح کرد: به نظر می رسد توضیحات آقای وزیر شفاف بوده و قاعدتاً باید 
عزیزان متن این مصاحبه را خوانده باشند و ابهامی در آن وجود ندارد.

دستگاه دیپلماسی به دنبال توسعه روابط با همه کشورها است
کنعانی در خصوص دستاوردهای وزارت امور خارجه گفت: دستگاه دیپلماسی 
در راستای وظیفه ذاتی و مأموریت های محوله به دنبال توسعه روابط خارجی با 
کشورهای دوست و همه کشورهایی است که مایلند در چارچوب احترام و منافع 
متقابل به گسترش روابط با ایران بپردازند. این هم در حوزه سیاسی، اقتصادی و 
دیگر حوزه های مورد علاقه و اهتمام معنا پیدا می کند.وی افزود: وزارت خارجه 
مســئول تنظیم روابط خارجی و مسئول اجرای سیاست خارجی است. در دولت 
سیزدهم با مأموریت به دستگاه دیپلماسی قرار شد این دستگاه بخش قابل توجهی 
از ظرفیت خود را در خدمت روابط اقتصادی و تجاری قرار دهد و این موضوع با 

جدیت در دستورکار دستگاه دیپلماسی قرار گرفت.
شاهد ارتقای جایگاه ایران در معادلات منطقه ای و بین المللی 

هستیم
کنعانی گفت: در حوزه روابط خارجی شــاهد ارتقای جایگاه ایران در معادلات 
منطقه ای و بین المللی علاوه بر ارتقای روابط دوجانبه با کشــورهای دوســت 
هستیم. در حوزه تجارت خارجی بخشی از تلاش ها ناظر بر توسعه روابط دوجانبه 
با کشورهای دوســت و به ویژه در حوزه همسایگان بود.وی افزود: در آمارهای 
ارائه شــده شاهد ارتقای ملموس روابط در حوزه های تجاری و اقتصادی و حتی 

سرمایه گذاری هستیم.
به گزارش مهر، سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: بخشی از تلاش ها 
ناظر به انضمام و پیوستن ایران به سازوکارهای چندجانبه منطقه ای و بین المللی به 
ویژه با رویکردهای اقتصادی بود.وی ادامه داد: پیوستن به بریکس، ظرفیت های 

بسیار زیادی را در حوزه تجارت و اقتصاد بین الملل دارد.

کنعانی در خصوص اعزام ســفیر جدید ایران به ریاض گفت: مأموریت ایشان 
تقویت مناسبات دوجانبه خواهد بود. در خصوص روابط ایران و کشورهای منطقه 
طبیعتاً ما اصل توسعه روابط با کشورهای دوست همسایه و منطقه ای را مبتنی بر 
اصل منافع مشترک و دوجانبه پیگیری می کنیم. در همین چارچوب وزیر امور 

خارجه ایران و سایر مقامات عربی سفرهایی داشتند.
دولت بحرین زمینه پایان اعتصاب غذای زندانیان را فراهم کند

کنعانی در خصوص گزارش هایی از وضعیت وخیم حقوق بشری در بحرین گفت: 
در ارتباط با بحرین و وضعیت زندانیان در این کشور واقعیت امر این است که ما این 
اخبار و گزارش ها را از منابع مختلف دریافت کردیم. ما نسبت به شرایط نامناسب 
زندانیان بحرینی و ادامه اعتصاب غذای آنها و وضعیت نامناسب در زندان ها به 
شــدت نگران هستیم و خواستار اقدام سریع دولت بحرین در راستای رسیدگی 

مسئولانه در راستای رسیدگی و خواسته های زندانیان هستیم.
وی افزود: این فشارها بر خلاف کرامت انسانی است. ادامه این شرایط به دلیل 
وضعیت بد زندانیان نگران کننده است. دولت بحرین زمینه پایان اعتصاب غذای 
زندانیان را فراهم کند. همچنین احکام ناعادلانه ای برای زندانیان صادر کردند که 

علاوه بر شرایط بد زندان برای زندانیان آلام روحی ایجاد کرده است.
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان تصریح کرد: در این زمینه ما خواهان 
پایان وضعیت کنونی در زندان های بحرین هســتیم. وضعیت نیازمند برخورد 
خردمندانه و حکیمانه از طریق فراهم آوردن شرایط مناسب و توجه به خواسته های 

مشروع این زندانیان است.
امیدواریم دولت عراق در بازه زمانی به تعهدات خود جامه عمل 

بپوشاند
سخنگوی وزارت خارجه درخصوص توافق نامه امنیتی بین ایران و عراق برای 
انتقال گروه های تجزیه طلب گفت: امیدواریم دولت عراق در بازه زمانی به تعهدات 
خود جامه عمل بپوشاند. اجزای توافق مشخص است و منتظریم شاهد اجرای 
کامل آن توسط مقامات دولت عراق باشیم.وی در پاسخ به سؤالی درباره کمک به 
روند مناسبات ترکیه و سوریه تصریح کرد: ایران به عنوان طرف ثالث در تلاش 
برای حل و فصل اختلافات دو کشــور و عادی سازی روابط دو کشور است. دو 
کشور اختلافاتی دارند آنچه برای ایران حائز اهمیت است این است که حاکمیت و 

تمامیت ارضی سوریه مورد توجه قرار گیرد.
هیچ دخالتی در امور داخلی عراق نکرده و نخواهیم کرد

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی در خصوص شرایط داخل عراق 
گفت: در امور داخلی عراق هیچ دخالتی نداریم. دولت عراق مسئول امور داخلی این 

کشور و ثبات در این کشور است.
شاهد اقدامات به موقع دولت عراق در تحولات کرکوک بودیم

وی افزود: زمینه هایی برای شکل گیری برخی برخوردها و بی ثباتی ها و ناامنی ها 
وجود دارد و دولت عراق به مسئولیت خود عمل می کند و در تحولات کرکوک 

شاهد اقدامات به موقع دولت عراق بودیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: برای ما اصل حمایت از امنیت و ثبات 
در عراق و تلاش های دولت مرکزی این کشور برای ثبات و امنیت در این کشور 

است. هیچ مداخله ای در امور داخلی عراق نکرده و نخواهیم کرد.
تشکیل سریع دولت در لبنان حائز اهمیت است

وی همچنین در خصوص سفر اخیر امیرعبداللهیان به بیروت گفت: لبنان کشور 
مهمی در منطقه است و وزیر خارجه در کنفرانس خبری در لبنان گفت بیروت 
قلب منطقه غرب آســیا است و هرگونه تحول در لبنان می تواند در کل منطقه 
اثرگذار باشد. متأسفانه دچار نوعی انسداد سیاسی در داخل لبنان هستیم. تشکیل 
سریع دولت در این کشور حائز اهمیت است. وی افزود: در بیروت مشورت هایی با 
طرف های لبنانی در جهت فهم تحولات این کشور و هم در صورت لزوم نزدیک 
کردن دیدگاه ها داشتیم. همه به این اتفاق نظر رسیدند که باید از این شرایط خارج 

شوند. مردم لبنان بیش از همه طرف ها به این موضوع توجه و اهتمام دارند.

در حالیکه پروژه نهضت ملی مســکن در مسیر خوب خود قرار 
گرفته و انتظار می رود مدل های جدید ساخت نیز این سرعت را 
بیشتر کند اغلب بانک ها همچنان نسبت به تامین مالی بی تفاوت 

هستند.
همکاری نکردن، بانک ها در پرداخت تســهیلات به حوزه مسکن، موضوع 
جدیدی نیست و به غیر از بانک مسکن می توان گفت که بانک ها در تامین مالی 
و پرداخت تسهیلات نمره صفر می گیرند. عدم همکاری بانک ها نه منحصر 
به دولت سیزدهم بلکه مربوط به دولت های قبل نیز می شود. اگر چه بارها و 
بارها رئیس جمهور نسبت به عدم همکاری بانک ها در دادن تسهیلات به حوزه 
مسکن واکنش نشان داده، اما به نظر می رسد بی تفاوتی بانک ها همچنان ادامه 
دارد. براساس ماده ۴ قانون جهش تولید مسکن »بانک ها و موسسات اعتباری 
غیربانکی مکلفند حداقل ۲۰ درصد از تسهیلات پرداختی خود را در هرسال با 
نرخ سود مصوب شــورای پول و اعتبار به بخش مسکن اختصاص دهند، به  
صورتی  که در سال اول اجرای قانون از حداقل ۳۶۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
برای واحدهای موضوع این قانون کمتر نباشد و برای سال های آینده نیز حداقل 
منابع تسهیلاتی مذکور با افزایش درصد صدر الذکر مطابق با نرخ تورم سالانه 

افزایش یابد.«
آنطور که آمارها نشان می دهد، از مجموع نزدیک به ۱۱۱ هزار میلیارد تومان 
قراردادی که طی دوسال اخیر )تا پایان سال ۱۴۰۱( با بانک ها منعقد شده، حدود 
8۲ هزار و 7۰۰ میلیارد تومان آن با بانک مسکن )معادل بیش از 7۴ درصد( شده 
و ۲۶ درصد مابقی نیز با ســایر بانک های دولتی و خصوصی منعقد شده است. 
آمارها نشان می دهد تا پایان سال ۱۴۰۱ پس از مسکن، ۶.۲ درصد با بانک ملت، 
۵.۲ درصد با تجارت، ۳.8 درصد با سپه، ۳.۲ درصد با صادرات، ۱.۶ درصد با رفاه و 
۱.۱ درصد نیز با بانک ملی بوده است.سهم هفت بانک دولتی مذکور از تامین مالی 
نهضت ملی مسکن حدود 9۶ درصد بوده و حدود ۳ درصد آن قرار است توسط ۶ 
بانک آینده، کشاورزی، پارسیان، سینا، پست بانک و شهر تامین شود و ۱۰ بانک 
پاسارگاد، سامان، توسعه صادرات، صنعت و معدن، گردشگری، کارآفرین، موسسه 
ملل، ایران زمین، توسعه تعاون و اقتصاد نوین سهم یک درصدی خواهند داشت 
و درنهایت بانک های سرمایه، دی، خاورمیانه و موسسه نور سهمی از قراردادهای 
منعقدشده نهضت ملی مسکن ندارند.ابوالفضل نوروزی مدیرکل اقتصاد مسکن 
وزارت راه وشهرسازی در پاسخ به پرسش »بازار« مبنی بر اینکه این روزها بانک 
ها در اعطای تســهیلات به حوزه مسکن بی تفاوتی نشان می دهند و ظاهرا 
فقط بانک مســکن است که همکاری خوبی دارد و آنهم اعتبارات خود را تمام 
شده باید تلقی کرد؟ گفت: در سال اول مقرر شد که بانک ها ۳۶۰ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات نهضت ملی مسکن پرداخت کنند. در سال دوم نیز این مبلغ به 
۵۴8 هزار میلیارد تومان افزایش یافت اما آمارها نشان می دهد که بانک ها حدود 
۱۱۱ هزار میلیارد تومان قرارداد امضا کرده اند که این موارد شامل تسهیلات در 
قالب خودمالکی، نهضت ملی مسکن، مسکن روستایی و ودیعه مسکن است.او 
با اشــاره به اینکه در سال اول ۱8 درصد و در سال دوم نیز ۱7 درصد از تکلیف 
قانونی بانک ها در پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن محقق شد ادامه داد: 
در دولت قبل، میانگین ساخت مسکن ۴۰۰ هزار واحد بوده است که در همان 
دولت سالانه ششصد هزار مسکن کمبود داشته ایم و عرضه و تقاضا اصلًا با هم 
هماهنگ نبوده است.نوروزی در یکصد و سی و پنجمین نشست علمی تخصصی 
نیز که با عنوان« راهکارهای مواجهه با بحران تأمین مسکن« برگزار شد با اشاره 
به اینکه در ماه های اخیر تحرکات خوبی در دولت برای تامین زمین جهت ساخت 
مسکن و تحقق برنامه ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی دولت، ایجاد 
شــده است گفت: در دولت قبل، میانگین ساخت مسکن ۴۰۰ هزار واحد بوده 
است که در همان دولت سالانه ششصد هزار مسکن کمبود داشته ایم و عرضه و 
 تقاضا اصلًا با هم هماهنگ نبوده است.این آمار نشان می دهد که اگر بانک ها و

 انبوه سازان که تامین کننده مالی خوبی در جهت پیشبرد اهداف دولت هستند به 

خوبی وارد بخش مسکن و ساخت و ساز شوند می توان به کم کردن فاصله و 
عدم هماهنگی عرضه و تقاضا امیدوار بود.

»عبدالجلال ایری« ســخنگوی کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
همکاری نکردن بانک ها در پرداخت تسهیلات به حوزه مسکن را چالش جدی 
پیش روی ســاخت مسکن دانست و گفت: بانک ها تکلیف خود را در پرداخت 
تسهیلات به خوبی ایفا نمی کنند و علی رغم اینکه در قانون جهش تولید مسکن 
ضمانت اجرایی برای این امر لحاظ شده، اما دستگاه های متولی از این ظرفیت به 

خوبی استفاده نکرده و بانک ها را همراه نمی کنند.
او معتقد است که بانک ها تکلیف خود را در پرداخت تسهیلات به خوبی ایفا 
نمی کنند و علی رغم اینکه در قانون جهش تولید مسکن ضمانت اجرایی برای 
این امر لحاظ شده، اما دستگاه های متولی از این ظرفیت به خوبی استفاده نکرده 
و بانک ها را همراه نمی کنند. اگر این مانع از پیش روی سازندگان برداشته شود، 

شاهد جهش بلندی در ساخت مسکن خواهیم بود.
فرشید پورحاجت دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن نیز در پاسخ به این 
پرسش که چرا بانک ها همچنان در حوزه مسکن ورود نمی کنند و تسهیلات 
نمی دهند؟ گفت: به نظر می رسد انبوه سازان مسکن انگیزه ای که باید برای 
ساخت مسکن داشته باشند را ندارند. ابتدا باید با صراحت اعلام کنم که تا به امروز 
بانک ها در پرداخت تسهیلات ساخت مسکن همکاری لازم را نداشته اند. چندی 
پیش در حضور وزیر راه و شهرسازی اعلام کردیم که انبوه سازان آماده هستند تا 
طرح نهضت ملی مسکن را پیش ببرند اما باید دید که بانک ها همچنان بر موضع 

خود مثل گذشته در ورود نکردن به حوزه مسکن اصرار دارند یا خیر؟
وی با تاکید بر اینکه انبوه سازان تجربه خوبی در مورد مسکن مهر دارند و می 
توانند در طرح نهضت ملی مسکن نیز موفق عمل کنند ادامه داد: رئیس جمهور 
مســتقیم به موضوع مسکن و ساخت و تولید مسکن ورود کرده است اما عدم 
همکاری مناسب بانک ها در پرداخت تسهیلات ساخت مسکن باعث شده که 

سرعت اجرای پروژه  نهضت ملی مسکن در برخی استان ها به شدت افت کند.
اگــر چه در ماه های اخیر تحرکات خوبــی در دولت برای تامین زمین جهت 
ساخت مسکن و تحقق برنامه ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی دولت، 
ایجاد شده است، اما کماکان عدم توجه لازم از سوی اغلب بانک ها در اعطای 
تسهیلات به حوزه مسکن و نهضت ملی مسکن باعث شده تا دولت همچنان با 
موانعی مواجه شود.آمارهای بانک مرکزی نشان می دهد که تا مرداد ماه امسال 
عملکرد بانک ها به غیر از بانک مسکن تقریبا صفر بوده است. اگر چه ۱۶ بانک 
در طرح نهضت ملی مســکن مشارکت دارند اما برخی بانک ها که عمدتا هم 
خصوصی ها هســتند آن چنان در پرداخت تسهیلات به نهضت ملی مسکن 
خساست نشان داده اند که جای تعجب دارد.به نظر می رسد باید منتظر ماند و 
دید که آیا بسته های تشویقی وزارت راه و شهرسازی برای مشارکت بانک ها 
در نهضت ملی مسکن موجب خواهد شد تا سیستم بانکی به تامین منابع مالی و 
تزریق آن به حوزه مسکن ترغیب شود؟ و این سوال مطرح است که ذینفع شدن 
بانک ها در نهضت ملی مسکن آیا می تواند آنها را ترغیب به مشارکت و حضور 

در طرح بزرگ نهضت ملی مسکن کند؟

نمره صفر بانک ها در پرداخت تسهیلات مسکنسند سپتامبر جدید نیست و همان روند مذاکرات ایران و 1+۴ است


